
انگلیس و کانادا برخى مقامات ایرانى را تحریم کردند

7 سردار سپاه در لیست تحریم ها
 وزارت خزانه دارى آمریکا روز جمعه به بهانه هاى دروغین 
حقوق بشرى و تلاش براى دخالت در امور داخلى و ایجاد تنش 
و ناآرامى در جمهورى اسلامى ایران، تحریم هاى جدیدى 
را اعلام کرد. دفتر کنترل دارایى هاى خارجى (افُک) وزارت 
خزانه دارى آمریکا طى بیانیه اى اعلام کرد که خبرگزارى 
«فارس»، خبرگزارى «تسنیم» و شبکه «پرِِس تى وى» به 
لیست تحریم هاى این کشور اضافه شدند. در بیانیه وزارت 
خزانه دارى آمریکا ادعا شده که 25 شخص از جمله «پیام 
تیرانداز» مدیرعامل خبرگزارى «فارس» و 4 مؤسسه رسانه اى 
(رسانه هاى فوق الذکر به علاوه شرکت یافتار پژوهان پیشتاز 
یارانش) به بهانه « محدود کردن دسترسى آزاد» به اطلاعات 
را تحریم کرده است. این وزارتخانه در بیانیه خود آورده است: 
«امروز افُک 29 فرد و نهاد را در ارتباط با سرکوب  اعتراض هاى 
سراسرى توسط ایران در پى  مرگ «مهسا امینى» و تلاش هاى 
مستمر رژیم براى محدودکردن دسترسى به اینترنت آزاد، 
تحریم کرد.» اسامى افراد اضافه شده به لیست تحریم هاى 
آمریکا بدین شرح است: «محمد عبدا... پور، علیرضا عابدى نژاد، 
عبدالرضا عابدزاده، دلاور القاصى مهر، حسین امجدیان، رهام 
بخش حبیبى، غلامحسین غیب پرور، مجید قلى زاده، محمد 
معظمى، سهیلا کسایى، مظاهر مجیدى، حمیدرضا مقدم فر، 
غلامعلى محمدى، سعید منتظرالمهدى، عباسعلى محمدیان، 
احمد نادریان، عامر نجفیان پور، على اکبر پورجمشیدیان، 
بهمن ریحانى، سیدخلیل صفوى، خدارحم سارانى، حسن 
مفخمى شهرستانى، جمال شاکرمى، احمد طاهرى و پیام 
تیرانداز.» «برایان نلسون» معاون وزیر خزانه دارى آمریکا در 
امور تروریسم و اطلاعات مالى در این بیانیه گفت: «آمریکا 
در کنار انگلیس، کانادا، استرالیا و دیگر متحدان و شرکاى 
بین المللى خود، به اقدامات فراگیر علیه کسانى که حقوق بشر 

ایرانیان را سرکوب مى کنند، ادامه خواهد داد.» 
  واکنش حزب ا... به تحریم رسانه  ها 

جنبش حزب ا... لبنان دیروز در بیانیه اى ضمن محکومیت 
تحریم رسانه هاى ایرانى توسط آمریکا، همبستگى خود را با 
این موسسات و افراد اعلام و تاکید کرد: حامى نقش آن ها در 
مقابله با دشمن و حمایت از مقاومت هستیم. جنبش حزب ا... 
لبنان تحریم هاى جدید آمریکا علیه موسسات رسانه اى 
ایران و تعدادى از مسئولان و کارکنان آن ها را محکوم کرد. 
طبق گزارش پایگاه اینترنتى شبکه «المیادین»، حزب ا... در 
بیانیه اش تاکید کرد: ما همبستگى کامل خود را با تمامى این 
موسسات رسانه اى و افراد آسیب دیده از تحریم ها اعلام و از 
نقش آن ها در مقابله با دشمن و حمایت از مقاومت حمایت 

مى کنیم.
انگلیس تحریم کرد

 وزارت خارجه انگلیس هم روز جمعه اعلام کرد که در 
هماهنگى با آمریکا، استرالیا و کانادا تحریم هاى جدیدى را 
علیه مقامات ارشد ایرانى اعمال کرده است. وزارت خارجه 
انگلیس اعلام کرده که محمدمهدى اسماعیلى، وزیر فرهنگ 
و ارشاد اسلامى، علیرضا زاکانى، شهردار تهران، سعید 
منتظرالمهدى، سخنگوى فراجا و سیدمحمد هاشمى، قائم 
مقام وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامى را به اتهام «نقض جدى 
حقوق بشر» و مساله «حجاب » در لیست تحریم ها قرار داده 
است. انگلیس همچنین تحریم هایى را علیه سرویس اینترنتى 
ابرآروان اعمال کرد. لانى جولى وزیر خارجه کانادا از اعمال 
تحریم علیه شش مقام ایرانى خبر داد. وزارت خارجه کانادا با 
اعلام این که این تحریم ها به دلایل «حقوق بشرى» اعمال شده 
است، این تصمیم را همسو با اقدام هاى اتحادیه اروپا، انگلیس و 
آمریکا خوانده است. افراد تحریم شده شامل «حسن رحیم پور 
ازغدى» و «عبدالحسین خسروپناه» از اعضاى شوراى عالى 
انقلاب فرهنگى، «انسیه خزعلى» معاون رئیس جمهورى ایران 
در امور زنان، «محمدمهدى اسماعیلى» وزیر ارشاد، «محمد 
مسرور» فرمانده قرارگاه نیروى زمینى سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامى و «مجتبى ذوالنورى» رئیس کمیسیون امنیت ملى 
مجلس شوراى اسلامى، را نیز تحریم کرده است. بنا بر اعلام 
این وزارتخانه، این چهاردهمین بسته تحریمى است که این 
کشور از اکتبر سال گذشته علیه ایران اعمال کرده است. در 
چارچوب این تحریم ها، 135 نفر از مقام هاى ایران هدف قرار 

گرفته اند. 
7 سردار سپاه پاسداران در لیست تحریم هاى 

آمریکا 
 وزارت خزانه دارى آمریکا روز جمعه اعلام کرد که 29 شخص 
و نهاد ایرانى، را تحریم کرده است. در لیست جدید این تحریم ها 
اسامى برخى مقامات امنیتى و نظامى ایران هم دیده مى شوند. 
خدارحم سارانى، فرمانده سپاه پاسداران انقلاب اسلامى زاهدان 
مظاهر مجیدى، فرمانده سپاه پاسداران انقلاب اسلامى همدان، 
بهرام ریحانى، فرمانده سپاه پاسداران انقلاب اسلامى کرمانشاه، 
جمال شاکرمى، فرمانده سپاه پاسداران انقلاب اسلامى ایلام، 
محمد عبدا... پور، فرمانده لشکر قدس سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامى گیلان، غلامحسین غیب پرور، معاون فرماندهى سپاه 
قرارگاه امنیت مرکزى امام على (ع)، على اکبر پورجمشیدیان، 
فرمانده پایگاه حمزه سیدالشهداى نیروى زمینى سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامى، عبدالرضا عابدزاده، فرمانده قرارگاه سازندگى 
خانم الانبیاء و غلامعلى محمدى، رئیس سازمان زندان ها از 

جمله اسامى ذکر شده در لیست این تحریم ها هستند. 

تایید صلاحیت ها دست و دلبازانه باشد
«مجلس حداقلى» و «رأى حداقلى» با مجلس یازدهم 
پیوند خورده اند و از نگاه تحلیلگران همین حداقلى بودن 
بر تصمیمات مهم و کلان این مجلس تاثیر گذاشته است. 
برهمین اساس هم توصیه اکید به نهادهاى نظارتى و 
اجرایى آن است که به سمت بازتر کردن فضاى انتخابات 
و زمینه سازى براى تشکیل مجلس حداکثرى پیش بروند. 
عوض حیدرپور، نماینده پیشین مجلس در گفت وگویى 
که با خبرآنلاین داشت به هیات هاى اجرایى تاکید مى کند 
که در مسیر درست پیش بروند. حیدرپور معتقد است اگر 
تایید صلاحیت ها دست و دلبازانه و صحیح انجام گیرد همه 
گفتمان هاى اصول گرایى، اعتدال گرایى واصلاح طلبى وارد 

صحنه خواهند شد.

   آرمان ملى – مطهره شفیعى: این روزها بیش از همه 
بر کلمه «وحدت» در جامعه تاکید مى شود. نارضایتى هایى 
مانند تورم هست که نمى توان انکار کرد و مسئولان هم بر 
آن معترف هستند. برخى موضوعات اجتماعى هم هست که 
سبب برخى  انتقاداتى شده مانند نوع حجاب در جامعه. از 
سال گذشته این موضوع صریح تر از قبل مطرح مى شود و البته 
برخى اوقات سبب تنش هاى کوچکى میان معتقدان به نوع 
حجاب پیش آمده است. دراین میان برخى با سیاسى کردن 
موضوع و برخورد غیرمسئولانه با حجاب سبب برهم خوردن 
آرامش مى شوند و فرصتى براى هجمه بدخواهان کشور پدید 
مى آورند. وزارت اطلاعات در این میان چه نقشى دارد؟ کمتر 
پیش آمده است که وزیر اطلاعات خود را در معرض سوالات 
مستقیم رسانه ها قرار دهد؛ اما حجت الاسلام خطیب، وزیر 
اطلاعات دولت سیزدهم چنین کرد و با حضور در برنامه «بدون 
توقف» به سوالات مختلف پاسخ داد. او خواست سوالات بدون 
سانسور باشد که نشان از سعه صدر «خطیب» داشت.  «آرمان 
ملى» هم در این برنامه حضور داشت و به طرح چند سوال از وزیر 
اطلاعات پرداخت. گاهى وزیر اظهاراتى داشت که از نگاه «آرمان 
ملى» به عنوان یک رسانه اصلاح طلب نیاز به توضیح داشت 
به عنوان نمونه حجت الاسلام خطیب اظهار داشت: «ما سعى 
کردیم با تجمع هاى نخبگانى و با حضور اقوام و اقشار مختلف 
این تعاملات را فعال کنیم، صداوسیما هم انصافا همکارى خوبى 
داشته، فضاى ارزشى و اصولگرا هم همین طور، اما دوستان از 
گروه هاى دیگر کمتر به ما لطف دارند و کمتر به آنچه از طرف 
وزارت اطلاع رسانى مى شود مى پردازند.» «آرمان ملى» با 
خطاب قراردادن وزیر اطلاعات، از کم لطفى او به رسانه هاى 
اصلاح طلب گله و تاکید کرد که اکثر رسانه هاى اصلاح طلب به 
انتشار دستاوردها و اقدامات وزارت اطلاعات مى پردازند، بنابراین 
کم لطفى است که به عدم پوشش اخبار متهم مى شوند. در ادامه 

سوالات «آرمان ملى» و پاسخ وزیر اطلاعات آمده است: 
یکى از موضوعات مطرح در جامعه بحث حجاب است. 
چرا با کم کارى برخى نهادها برخى از مردم به ویژه در 
حوزه حجاب رو در روى هم قرار گرفتند. به عنوان نمونه 
برخى اوقات در اتوبوس یا مترو، زنان داراى دو حجاب 

مختلف بگو ومگو مى کنند. وزارت اطلاعات نباید در این 
حوزه ورود کند؟

 آنچه ذکر کردید نشان از زنده بودن جامعه دارد. سلایق 
مختلفى در جامعه ما هستند چنانکه یکى حجاب را داشتن 
نقاب مى داند، دیگرى چادر دارد. یکى حجاب را با مانتو مى بیند 
و یکى هم حجاب را قبول ندارد بنابراین سلایق متفاوتى در 
جامعه وجود دارد که یکى از آنها حجاب است. درموضوع حجاب 
دو نکته باید مورد توجه قرار گیرد. نخست اینکه آنچه را که به 
گفت وگو مى گذاریم یا آنچه را که احیانا به فضاى گفتمانى 
وسیع تبدیل مى کنیم باید در چارچوب قانون باشد. اگر در 
چارچوب قانون نباشد، در کوتاه مدت دچار بى نظمى و هرج و 
مرج مى شویم. درنهایت ارزش قانون باید حفظ شود. نکته دوم 
اینکه باید سلایق و نگاه هایمان را به اندازه اى طرح کنیم که 
تبدیل به دوقطبى و بى ثباتى نشود. یعنى من باید مرز خود را 

این بدانم که یک وحدت ایرانى را حفظ کنیم و کسى که با من 
مخالف است هم باید این موضوع را در نظر بگیرد. اگر نخواهیم 
چارچوب هاى اخلاقى و چارچوب هایى که در راستاى حفظ 
وحدت اجتماعى است را رعایت کنیم، تبدیل به آنچه مى شود 
که اشاره کردید. من معتقد به این هستم که نگاه ها، سلایق، 
حرف ها و حدیث هایى که مطرح مى شود، چارچوب مند باشد و 
نتیجه آن در چارچوب قانون قرار گیرد و وحدت و آرامش جامعه 

را به هم نزند.
پس موافق حجاب اختیارى هستید؟

 نه. اگر قانون اجازه مى دهد. باید قانون را رعایت کرد تا 
زمانى که ما قانون داریم، باید در چارچوب قانون عمل شود. یک 
قانونى را اصلاح مى کنیم مانند بسیارى از قوانین در دوره هاى 
مختلف که داراى فراز و نشیب هایى بودند مانند مباحث 
اقتصادى، زمین، مسکن، بودجه و... بنابراین آنچه در قانون 
کشور است رسمیت دارد و باید نه کمتر از آن و نه بیشتر از آن را 
اجرا کنیم یعنى نباید نسبت به آن افراط و نه تفریط شود. باید 

مرزبندى بر اساس قانون باشد. 
در موضوعات خارج از مرزها هم موضوعاتى مطرح 
است. شاهد هستیم که رژیم صهیونیستى در تلاش براى 
نزدیک شدن به عربستان است. این اقدامات را خطرى 

براى ایران ارزیابى نمى کنید؟
رژیم صهیونیستى تلاش مى کند. آمریکایى ها واسطه این 
کار هستند و تمام تلاش آنها برقرارى رابطه است اما هنوز موفق 

نشدند اما باید نسبت به آن هوشیار و هوشمند باشیم.
پس نزدیکى عربستان و رژیم صهیونیستى در نهایت 

خطرى براى ایران است؟
هر چه حضور رژیم در منطقه افزایش پیدا کند، سبب افزایش 

ناامنى مى شود. 
اسرائیل نفوذ زیادى در جمهورى آذربایجان دارد. 
این موضوع چه اندازه در اختلافات جدید ایران و 

جمهورى آذربایجان موثر  است؟
مشکل با آذربایجان جدى نیست و بیشتر جنبه هاى سیاسى و 
رسانه اى به آن دامن زدند و تلاش مان این است که اندك مسائل 

را نیز کاملا حل و فصل کنیم. 
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 وزیر اطلاعات در پاسخ به سوال«آرمان ملى» درباره «حجاب اختیارى»: 

︀ ﹫︤ی ﹝﹢ا﹁﹆﹛ ﹋﹥ ﹇︀﹡﹢ن ا︗︀زه د﹨︡  ︋﹟﹞ 
   افراط و تفریط اشتباه است

آرمان ملى – حمید شجاعى: بسیارى از حامیان دولت 
معتقد بودند که پروژه حاکمیت یکدست مى تواند کشور را 
به سمت توسعه و پیشرفت سوق دهد و مشکلات را از سر 
راه بردارد. اما همین چند سال کافى بود تا مشخص شود این 
گفته شعارى بیش نبود. چه اینکه طرح هایى مثل مولد سازى 
اموال دولت که انتقادات بسیارى نیز بدان وارد است در همین 
مجموعه تعریف مى شود. چه اینکه پس از افشاگرى احمد 
توکلى در خصوص حق الزحمه میلیاردى اعضا هیات 7 نفره 
در توئیتى نوشت: «نامه دکتر توکلى درباره مولدسازى اموال 
دولت بسیار تکان دهنده است. 5400 میلیارد تومان دستمزد 
هیأت 7 نفره و همکاران آنان، به علاوه معافیت ابدى از تعقیب 
قضائى خدا کند آقایان دست از اصرار بردارند.» البته این تنها 
مساله این روزها نیست بلکه مصوبه شفافیت قوا نیز مساله اى 
است که باید بدان پرداخت.  اى کاش آقاى رئیسى جداى از 
همه وعده هایى که هنوز هم برخى از آنها تحقق نیافته حداقل 

به وعده شفافیت خود پایبند بماند. 

جنجال مولدسازى و افشاگرى 
«مولدسازى اموال دولت» مصوبه اى است که از ابتداى 
طرح آن با مقاومت ها و واکنش هاى جدى روبه رو بوده است 
و حتى هم اکنون نیز بسیارى از نقدها به این مصوبه و اساسا 
هیأت 7 نفره اى که آن را تصویب کرده و دنبال مى کنند 
وارد است. چنانکه از سال گذشته تاکنون به یکى از بحث 
برانگیزترین مصوبه ها بدل شده است. البته اینکه مولدکردن 
سرمایه هاى راکد و مازاد دولت که کم هم نیست مى تواند به 
اقتصاد کشور و رشد آن کمک کند سخن گزافى نیست. اما 
اینکه چگونه این مساله باید پیش رفته و مدیریت شود نیز 
خود محل تامل است. چرا که موازین و مقرراتى که براى 
هیأت 7 نفره قرار داده شده از جمله محرمانه بودن مصوبات 
و مصون بودن اعضا از هرگونه تعقیب و پیگرد قضایى، نشان 
نتقادات چندان هم بیراه نیست. از طرفى  مى دهد که ا
جداى از انتقادات متنوعى که از اقتصاددانان تا سیاسیون و 
دانشگاهیان به این مصوبه داشتند یکى از افرادى که همواره 
نوك پیکان انتقادات خود را به سمت این مصوبه و هیأت 
7 نفره گرفته بود احمد توکلى رئیس هیات مدیره سازمان 
مردم نهاد دیده بان شفافیت و عدالت است که تاکنون 2

نامه سرگشاده اولى به سران قوا و دومى نیز به نمایندگان 

مجلس نوشته و انتقادات خود و ایرادات وارده به این مصوبه 
را گوشزد کرده است. وى اخیرا نیز در نامه سوم خود نکات 
مهم تر و البته جنجال برانگیزترى را مطرح کرده است در 
نوع خود جاى تامل بسیار دارد. وى در بخشى از نامه خود با 
اشاره به حق الزحمه هیأت 7 نفره آورده است: «شگفت آور 
آنکه  این مصوبه،   حق الزحمه را تا 5 درصد از منابع حاصل از 
زمین فروشى تعیین کرده است. مثلا امسال که طبق قانون 
بودجه قرار است 108 هزار میلیارد تومان از زمین فروشى 
حاصل شود، هیأت مى تواند براى خود و امربران خود تا 
5400 میلیارد تومان حق الزحمه تعیین کند! فرض را بر 
این مى گذاریم که روئین تنان، مدیران ضعیف نواز هستند 
و 90 درصد این حق الزحمه را به امربران مى دهند و خود 
فقط 10 درصد آن را مى گیرند. در این صورت؛ به هر یک 
از 7 صاحب منصب عضو هیأت براى، 24 جلسه در کل سال 
1402، مبلغ 8 میلیارد تومان حق الزحمه مى دهند!! به نظر 
شما اندکى زیاد نیست؟! از این هفت نفر مى پرسم، چگونه 
مى خواهید نزد مردمى که براى پولِ پیشِ خانه این در و آن  
در مى زنند و ناامید بازمى گردند از این تصمیمات بى اساس و 
غیرعلمى که فقیران را فقیرتر و اغنیا را غنى تر مى سازد دفاع 
کنید؟» هر چند که مشخص نیست مساله مولد سازى با تمام 
انتقادات وارده به کجا خواهد انجامید؛ اما این صحبت هاى 
توکلى بازتاب بسیارى در رسانه ها و شبکه هاى اجتماعى 
داشت و حتى برخى دستگاه ها همچون سازمان خصوصى 

سازى را به پاسخ واداشت. 

پاسخ خصوصى سازى
پس از آنکه توکلى رئیس هیات مدیره سازمان دیده بان 
شفافیت و عدالت در نامه اى انتقادات تندى به هیأت مولدساز 
وارد کرد و از حق الزحمه میلیاردى آنها گفت؛ سازمان 
خصوص سازى به عنوان متولى امر به صحبت هاى وى واکنش 
نشان داد. در بخشى از جوابیه سازمان خصوصى سازى خطاب 
به احمد توکلى آمده است: در نامه سرگشاده منتسب به 
جنابعالى که با تیترهاى جنجالى و ابهام برانگیز در برخى 
رسانه ها و یا شبکه هاى اجتماعى به اشتراك گذاشته شده با 
اظهاراتى خلاف واقع، با کمال تاسف از سر تا ذیل آن کذب 
محض بوده و از مصادیق بارز تخریب حیثیت و تهمت ناروا 
به اشخاص، افتراء و نشر اکاذیب است که به استناد ماده 576

قانون مجازات اسلامى و مواد 30، 6، 9، و1قانون مطبوعات 
جمهورى اسلامى ایران اعلام جرم و پیگرد قانونى آن براى 
سازمان خصوصى سازى به عنوان مجرى طرح مولدسازى 
دارایى هاى دولت محفوظ است. در بخش دیگرى از این 
جوابیه  آمده است: ذیل ماده 15 آیین نامه اجرایى مولدسازى 
دارایى هاى دولت به صراحت اعلام شده که «تمامى عواید 
حاصل از مولدسازى دارایى هاى شرکت هاى مشمول پس 
از واریز به خزانه بلافاصله به حساب شرکت مربوط واریز 

خواهد شد.»

آشکار و پنهان شفافیت 
طرح شفافیت قواى 3 گانه که از مجلس دهم در دستور 
کار بود و در مجلس یازدهم نیز با اصلاحیه اى به تصویب 
رسید پس از یک دوره فعل و انفعال در نهایت در مجمع 
تشخیص مورد بررسى قرار گرفت که به نظر مى رسد با توجه 
به رویکردهاى حاضر چندان راه به جایى نبرد. این در حالى 
است که با وجود اصرار مجلس، آیت ا... آملى لاریجانى رئیس 
مجمع تشخیص مى گوید: مجمع به هیچ وجه با شفافیت 
مخالف نیست. مجمع در حال رسیدگى به این موضوع بود 
که از دفتر رهبرى انقلاب اطلاع دادند ایشان نظرى راجع به 

قواى دیگر دارند. 
رئیس جمهورى، گلایه و شکایت کرده بود مبنى بر اینکه 
این مصوبه براى کار دولت مشکل ایجاد مى کند و این 
موضوعى بود که در هیأت عالى نظارت هم بحث شده بود و 
در دور اول، این اشکال را به مجلس منعکس کرده بودیم، اما 
براى بار دوم به خاطر همزمانى آن با بودجه 1402 نتوانستیم 
رسیدگى کنیم و مورد رد هیأت عالى نظارت قرار نگرفت. 
صحبت هاى رئیس مجمع در خصوص شکایت رئیس جمهور 
از این مصوبه در حالى مطرح مى شود که نگاهى به اظهارت 
رئیسى تیرماه 99 زمان ریاست دستگاه قضاگفته بود: 
«شفافیثت خواست مردم است و در هر دستگاه و نهادى 
منجر به صیانت از خود آن دستگاه مى شود. همچنین 
رئیس جمهور در 20 آذرماه سال گذشته در همایش ملى 
ارتقاى شفافیت گفته بود: هرچه شفافیت بیشتر باشد از 
فساد روابط ناسالم و پارتى بازى جلوگیرى مى شود. حال 
معلوم نیست که رئیس جمهور از مواضع خود بازگشته یا 
شرایط تغییر کرده است و دیگر آن صحبت ها صادق نیست. 

«آرمان ملى» حواشى پیرامون مولدسازى اموال دولت را بررسى مى کند

از افشا تا تکذیب؛ شفافیت قلب شد
       احمد توکلى: هیات 7 نفره مولدسازى حق الزحمه چند هزار میلیاردى مى گیرند                  سازمان خصوصى سازى: سر تا ذیل سخنان توکلى کذب محض است

 آزادسازى پول هاى ایران 
به کجا رسید؟

 رسانه هاى آمریکایى بامداد سه شنبه 
از موافقت وزارت امور خارجه این کشور با 
ارائه معافیت تحریمى براى انتقال 6 میلیارد 
دلار پول مسدودشده ایران از کره جنوبى به 
بانک هاى قطرى خبر دادند.  خبرگزارى 
«آنتونى  که  نوشت  «آسوشیتدپرس» 
بلینکن» وزیر خارجه آمریکا هفته قبل 
این مجوز را صادر کرده بود اما روز دوشنبه 
(به وقت محلى) اطلاعیه رسمى آن براى 
کنگره این کشور ارسال کرد. بر اساس این 
اطلاعیه که به مشاهده آسوشیتدپرس 
رسیده، اجازه انتقال 6 میلیارد دلار پول 
مسدودشده ایران از کره جنوبى به قطر، 
ذیل توافق مبادله زندانیان بین تهران 
و واشنگتن صادر شده است. دیروز هم 
مجیدرضا حریرى، رئیس اتاق مشترك 
ایران و چین با انتشار توئیتى از آزاد سازى 
بخش دیگرى از پول هاى بلوکه شده ایران 
خبر داد. در این توئیت آمده است: بنا بر 
اخبار و شنیده هاى رسمى و غیررسمى، 
6 میلیارد دلار تحت کلید بانک مرکزى 
قرار گرفت و با توجه به زمزمه 10 میلیارد 
دیگر از منابع که در راه است، بانک مرکزى 
قاعدتا قدرت دخالت موثرى در بازار 
دارد،  باید منتظر بعد از تعطیلات بود و 

عکس العمل بازار را دید.
پول هاى بلوکه شده کجا هزینه 

مى شود؟
 معاون حقوقى رئیس جمهور به اظهارات 
سخنگوى وزارت خارجه آمریکا مبنى بر 
اینکه «ایالات متحده بر نحوه استفاده از 
پول هاى آزاد شده ایران نظارت دارد و اگر 
لازم باشد مى تواند دوباره پول آزاد شده 
ایران را مسدود کند.» واکنش نشان داد. 
محمد دهقان بیان کرد: درباره آزادسازى 
پول هاى بلوکه شده ایران، تفاهم شده و این 
تفاهم در حال اجراست و دلیلى براى اینکه 
این تفاهم اجرا نشود، وجود ندارد. معاون 
حقوقى رئیس جمهور اعلام کرد: تقاضاى 
اعمال اصل 139 قانون اساسى را از مجلس 
کردیم و منتظریم که مجلس مجوز لازم 
را بدهد تا اقدامات حقوقى براى برخى از 
وجوهى که در خارج از کشور داریم را شروع 
کنیم. دهقان در پاسخ به این پرسش که آیا 
امکان نقض این تفاهم از سوى طرف هاى 
مقابل وجود دارد؟ بیان داشت: اگر نقض 
عهدى صورت بگیرد، نقض عهد است 
ولى تعهد و تفاهمى که صورت گرفته در 
مرحله عملیاتى است و طبق گزارش بانک 
مرکزى مسیر به خوبى در حال طى شدن 
است. وى تأکید کرد: اقدامات حقوقى براى 
انتقال پول هاى آزاد شده به کشور فراهم 
شده است و در این زمینه هیچ مشکلى 
وجود ندارد. دهقان به برنامه دولت براى 
آزادسازى پول هاى بلوکه ایران در برخى از 
کشورها اشاره و اظهار کرد: تقاضاى اعمال 
اصل 139 قانون اساسى را از مجلس کردیم 
و منتظریم که مجلس مجوز لازم را بدهد 
تا اقدامات حقوقى براى برخى از وجوهى 

که در خارج از کشور داریم را شروع کنیم.
پول هاى کره جنوبى چه شد؟

 از سوى دیگر احسان خاندوزى، وزیر 
اقتصادى درباره اقدامات انجام شده براى 
آزادسازى پول هاى بلوکه شده ایران در 
کره جنوبى، گفته بود که « مذاکرات بسیار 
خوب و سازنده اى صورت گرفته و به محض 
پایان مذاکرات از طریق رئیس کل بانک 
مرکزى اطلاع رسانى مى شود.» اخیرا هم 
رئیس کمیسیون اقتصادى مجلس به ارائه 
توضیحاتى درباره چگونگى هزینه کرد 
دارایى هاى آزاد شده ایران در کره جنوبى 
پرداخت. محمدرضا پورابراهیمى اظهار 
کرد: طبق اطلاع ما بخشى از منابع آزاد 
شده توسط دولت قبل خرج شده است. 
یعنى دولت با بانک مرکزى توافق کرده از 
محل منابع بانک مرکزى ارز تحویل داده و 
مطالبات دولت به بانک مرکزى باطل شود. 
این منابع براى تسویه تعهدات دولت است. 
پس اینطور نیست که منابع جدیدى در 
اقتصاد ما آید. وى افزود: بخش عمده اى 
از منابع ارزى آزاد شده را دولت قبل بابت 
هزینه هاى خودش در آن زمان خرج کرد. 
اکنون با این منابع تسویه دولت به بانک 
مرکزى رخ مى دهد. مثل این است که 
فردى چک داده و اکنون که پول واصل شده 
پول را به صاحب چک بر مى گرداند؛ این 
منابع ارزى هم براى تسویه تعهدات دولت 
به بانک مرکزى است. پورابراهیمى مجددا 
بیان کرد: بخش عمده اى از وصولى ها 
بابت هزینه کرد دولت قبل براى تسویه 
حساب فیمابین دولت و بانک مرکزى 
است که با این کار تعهد دولت به بانک 
مرکزى تسویه شده و حساب ها شفاف 
مى شود. در نهایت موضوع بدهى دولت به 
بانک مرکزى مدیریت خواهد شد. رئیس 
کمیسیون اقتصادى گفت: امکان دارد 
بخشى از این منابع جدید باشد که متناسب 
با آن بررسى هاى لازم صورت مى گیرد ولى 
در نهایت طبق اطلاعات ما بخشى از این 
منابع ارزى به شکل حساب فیمابین دولت 
و بانک مرکزى عمل کرده و ظرفیت سازى 
جدیدى است که  دولت بتواند تعهدات خود 
را تسویه کرده که نتیجه آن بهبود رابطه 

دولت و بانک مرکزى است.

خالص سازها 
ویزا   و 
پاسپورت 
کجا را 
داشتند؟

   دوازدهمین انتخابات مجلس با پدیده جدیدى به نام 
«پیش ثبت نام» همراه شد و همین امر هم برخى چهره هاى 
شاخص را براى حضور در انتخابات مردد کرد. با این وجود بنا 
بر گفته بهروز نعمتى نماینده پیشین مجلس حدود 470 تا 
480 نماینده ادوار مجلس در مرحله پیش ثبت نام حضور 
داشته اند. وى افرود: واقعا هرکسى که دلسوز کشور است 
کاندیداى انتخابات شود، مردم هم راى دهند. ما در مجالس 
مختلف داشتیم که هم اصلاح  لب تند بود و هم اصولگراى 
تند. اتفاقا دعواهایشان را در صحن انجام دادند و در خیابان 
بحثى نداشتند. نعمتى با طرح این سوال که «آن روزها که 
ما در جبهه بودیم خالص سازها کجا بودند؟ ویزا و پاسپورت 
کجا را داشتند؟». وى مى گوید: از جمله ابزارهاى این جریان 

خالص ساز پول است.

دلیل 
حمایت 
موتلفه از 
احمدى نژاد 

 موتلفه از قدیمى ترین احزاب کشور است، اما اظهارات برخى 
اعضایش قابل تامل است.  دبیر کل این حزب گفت: هزینه هاى 
انقلاب را مؤتلفه اى ها دادند و آن را از مردم تامین کردند. هزینه 
هواپیماى حضرت امام(ره) براى ورود به کشور را چه کسى داد؟ 
پول سلاح هایى که براى اندرزگو مى آمد را چه حزبى مى داد؟ 
مؤتلفه مى پرداخت. اسدا... بادامچیان تصریح کرد: «گاهى 
دشمن مهره پنهان خود را در انتخابات جاى مى دهد. خیلى 
از ما با وجود اختلاف نظر درباره عملکرد دولت نهم، براى اینکه 
اهداف غرب برآورده نشود، از احمدى نژاد حمایت کردیم.» 
وى همچنین گفت: «میرسلیم با ورود خودروى خارجى 
به ویژه کارکرده مخالف است زیرا معتقد بود با ورود خودروى 
کارکرده وسایل یدکى آن هم باید وارد شوند که حرف فنى و 

حساب شده اى بود.»

 موتلفه از قدیمى ترین احزاب کشور است، اما اظهارات برخى 
اعضایش قابل تامل است.  دبیر کل این حزب گفت: هزینه هاى 


